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Úvod

Vážení příznivci Platanu,
vítám vás při čtení této útlé publikace. Útlost

způsobená pandemií, která zabránila se potkávat tak, jak
jsme byli do té doby zvyklí. I přes určitou nepřízeň a pro
skautskou připravenost v neočekávaném jsme přeci jen
přes rok něco zvládli – proběhlo několik málo výprav.
Skautské tábory rozhodně nezely prázdnotou a po nich nás
čekala dvoudenní akce v Praze, kde se opravovaly
podsady. V neposlední řadě se náš svět úspěšně přesunul
do virtuálna, kde se všechny oddíly od jisté doby pravidelně
scházejí. Je třeba nedat na první dojem a vzít si něco
pozitivního z roku, který byl ještě náročnější než předchozí.

Myslím, že z nenadálé situace můžeme být dále jen
více a více připraveni. A ještě o to více natěšeni na čas, až
se potkáme osobně. Zatím přeji příjemné čtení!

Pro myšlenku skautskou planem, sjednoceni pod
Platanem.
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Střediskové akce

V roce 2020 nás čekalo několik střediskových akcí a
k tomu spousta akcí oddílových. Druhou polovinu roku
poznamenala pandemie koronaviru, která pozastavila naši
činnost ve formátu, na jaký jsme zvyklí a museli jsme se
přesunout na online prostředí.

51. zimní přechod Brd
Jako obvykle jsme se zúčastnili skautského zimního

přechodu Brd ve složení 94. oddíl Plšíků a 180. oddíl
Veneta. Letošní ročník byl specifický tím, že kartička Venety
vyhrála každoroční anketu o nejhezčí Brděnku.

Vyzvědači
Po letech se tato středisková zimní městská hra vrátila

do Prahy, a to na od kluboven nedaleký Vyšehrad.

Strana 3



Tématem byly Vyšehradské povídky, jejíž autorka Popelka
Biliánová stála u zrodu českého dívčího skautingu. Akce se
zúčastnilo bez jednoho 50 dětí a připravilo ji 15 vedoucích.

Výjezdní středisková rada – WŘSR
V mimořádném režimu proběhla plodná, byť nepříliš

výjezdová říjnová středisková rada. Sešli jsme se u Rajčete
na dvorku vinohradského činžáku a probrali, jak s Platanem
dál. Nezvyklý rozměr WŘSR neměl na efektivitu žádný vliv.
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Středisková brigáda
Jedna z mála letošních střediskových akcí, která se

uskutečnila a velmi povedla, byla středisková brigáda, při
níž jsme kompletně prošli, opravili a natřeli všechny naše
podsady. Všem účastníkům nezbývá než poděkovat.
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Pražská NEJ venkovní hra pro všechny

Doba covidová nám přináší řadu omezení, sociálních
distancí a prázdných ulic. Protože stále věříme, že se vše
vrátí k normálu, rozhodli jsme se využít jednoho z mála
benefitů, který nám doba dala – město bez turistů. Připravili
jsme pro vás procházkovou hru po Praze. Cílem hry je vás
provést centrem Prahy a představit vám některé známé,
nebo i málo známé NEJ, které naše město ukrývá, a přitom
si v kruhu své družiny, přátel nebo rodiny lehce potrápit
hlavu nad plněním úkolů. Trasa má přibližně 6 km a dá se
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úspěšně projít za méně než 3 hodiny. Začíná u Hlavního
nádraží a vede centrem, které je teď ve vánočním čase
nádherné, až k Vltavě. I když je Praha v tuto dobu
nejkouzelnější, neznamená to, že hru musíte projít
okamžitě. Herní mechanismus je tak robustní, že by hra
měla být průchozí po několik dalších let. Pokud si hru
užijete, v což opravdu doufáme, budeme rádi, když se o ní
podělíte i dále mezi své přátele a známé. Vše potřebné
najdete na našem webu – www.platan.skauting.cz/hra.
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Registrace
V roce 2020 středisko pokračovalo v trendu posledních

let a opět nabralo o něco více členů. Od minulého roku
jsme si polepšili o 11 členů na celkových 130 členů
střediska. Stále nám roste kategorie vlčat a světlušek, ale
podařilo se udržet i skauty a skautky, kde také došlo
k drobnému nárůstu.

Vývoje členské základny jednotlivých oddílů

Dvanáctka Veneta CXL Plšíci OS

2020 32 35 35 17 5

2019 29 31 32 17 6

2018 29 33 27 18 6
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Oddíl Dvanáctka
Dívčí oddíl Dvanáctka na začátku roku 2020 fungoval

jako všechny předchozí roky, tedy off-line včetně
pravidelných schůzek v naší klubovně a s naplánovanými
výpravami až do letního tábora. V lednu proběhla tradiční
středisková hra Vyzvědači, tentokrát v Praze na Vyšehradě,
které jsme se s radostí zúčastnily.

V únoru jsme se vydaly na víkendovou výpravu do
Litoměřic, a to včetně naší vedoucí Ivanky, která nyní
pobývá v zahraničí a užívá si rodinného života. Že to bude
na dlouhou dobu poslední výprava s Ivankou bylo známo již
dopředu, ale že to bude poslední výprava roku 2020, si
nikdo nepředstavil ani v tom nejhorším scénáři. 

Ze základny v Litoměřicích jsme se vydaly na výlet do
nedalekého Terezína. Světlušky si prohlédly podzemí Velké
Pevnosti. Cestou jsme si zahrály i několik her a návštívily
Litoměřický masopust, kde zrovna hráli pohádku O chytrém
řezníkovi. Skautky čekalo obtížnější sousto v podobě Malé
Pevnosti a Muzea Ghetta.

11. března jsme se dozvěděly, že veškerá skautská
činnost je pozastavena až do odvolání. Netrvalo však
dlouho a schůzky jsme přesunuly na online kanály. Ze
začátku byl problém vybrat správnou platformu, ale po pár
schůzkách se holky spolu naučily pracovat online. 

V červnu se situace trochu rozvolnila a skautky
společně se skauty z CXL vyrazily na víkendovou vodu na
Vltavu. 
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Během celého jara i přes celou situaci probíhaly
intenzivně přípravy letního tábora, který si skautky rok
předem odhlasovaly, že po dlouhé době pojedeme
společně s klukama z CXL a se tábor se naštěstí i přes
všechna omezení mohl uskutečnit. 

Nejprve proběhla část pro světlušky a vlčata na 14 dní.
Skauti a skautky začínali na nádraží v Praze s batohem,
kde dostali první indicii, jak se dostat na tábor, který se nesl
v tématu severské mytologie. Následovalo 5denní putování
s batohem s cílem na táborové louce nedaleko vesnice
Chobot v Jihočeském kraji. Puťák se ukázal jako velká
zkouška odolnosti a poté následovala táborová část. 

Na podzim jsme se zúčastnily střediskové víkendové
brigády na obnovu táborového vybavení, což byla po táboře
bohužel jediná víkendová akce, a kromě několika málo
schůzek v září v klubovně, kdy jsme mohly přivítat nové
členky oddílu, jsme se opět přesunuly do online prostředí. 

Před Vánocemi dostaly všechny členky adventní
kalendář, který obsahoval nejrůznější úkoly, ať už na
zabavení holek, pomoci rodičům v náročné době nebo jen
pro pobavení a odlehčení Covid-19 situace. Následovaly už
jen Vánoce, tentokrát bez Vánoční výpravy a doufání pro
příznivější situaci další rok. 
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Oddíl Plšíci
Zatímco před rokem se autor těchto řádků snažil, aby

se zpráva o roce 2019 aspoň trochu lišila od té předchozí,
letos tento problém neměl. Pandemie samozřejmě
poznamenala i činnost a program Plšíků.

Neuskutečnilo se divadlo, ani většina výprav. První
pauza v činnosti byla od března do května, druhá od října
do listopadu. Většina schůzek proběhla venku, ať už na
dvoře klubovny nebo na Vyšehradě. Uskutečnila se jen
jediná výprava, v lednu Zimní přechod Brd.

Díky letnímu uvolnění se Plšíkům podařilo uspořádat
tábor, o několika táborech pod horou Ortel, se oddíl
tentokráte vydal na jihozápad, pod šumavský Javorník. Za
zázemí nám posloužila základna Čtvrtníkův srub, vedle
kterého vyrostlo několik stanů, nakoupených pro Plšíky
z dotací. Přestože tábor trval „jen“ pět dnů, stihli jsme
všechno, dobrodružné hry, koupání v nejstudenějším
rybníce na Šumavě, výlet na rozhlednu. Tématem
celotáborovky byl Křemílek a Vochomůrka, není divu, srub
nám pařezovou chaloupku připomínal.

Za pomoc s logistikou děkujeme rodině Foitově, za
pomoc v kuchyni Michalovi P. a za všeobecnou podporu, a
hlavně vyndávání klíšťat a vysoušení dětských slziček Julii.

V září prošel oddíl výraznou generační proměnou. Na
schůzky, které se nekonaly v klubovně, ale na čerstvém
vzduchu dorazila spousta nových dětí, které nahradily ty,
kteří posílily oddíly vlčat a světlušek. Než jsme se stačili
během schůzek na Vyšehradě poznat, přišla další stopka a
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jen krátké předvánoční nadechnutí, ale vánoční výpravy na
Starou huť se mohli zúčastnit už jen vedoucí.
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Oddíl CXL
Od roku 2020 převzal vedení oddílu Honza. V únoru

proběhla další oddělená skautská výprava, která opět
popostrčila skauty k větší samostatnosti a celý oddíl se
připravoval na florbalový turnaj Derwen Cup. Ten se však
bohužel neuskutečnil, neboť v březnu byla, díky výskytu
Covid-19, celorepublikově vyhlášena karanténa, která trvala
až do června. Oddíl však hbitě reagoval vytvořením
oddílového Discord serveru, kde probíhalo několik online
schůzek týdně. Zároveň byl vytvořen i oddílový Minecraft
server, kde byl dětmi kompletně postaven letní tábor, a to
včetně vesnice a jejího okolí. Za tato přičinění velmi
vděčíme Luciánovi s Martinem. V červnu byly opět
obnoveny schůzky a v zápětí nás čekal tábor.

Tábor 2020 byl spojen s 12. dívčím oddílem a byl
dvouturnusový. Nejdříve přijely na 14 dní světlušky a vlčata,
téma tábora bylo zaměřené na severskou mytologii a
program byl přichystaný přímo na míru této věkové
kategorii. Na konci prvního turnusu se úspěšně podařilo
přešátkovat dvě družinky vlčat na skauty. Druhý turnus byl
zaměřen na starší skautky a skauty. Začal neúprosným
putováním, které skončilo na tábořišti. Zde je žádné téma
nečekalo, tábor byl zaměřen na různé dovednosti a na
samostatnost, zároveň nabízel více volnosti. Nechyběla ani
pořádná párty a účastníci odjížděli nadšení a motivovaní do
budoucího vedení oddílu. Po táboře byli všichni starší skauti
pozváni na výjezdní oddílovou radu, kde se rozhodli
pomáhat při vedení schůzek a společně s vedením si
naplánovali několik samostatných akcí. 

Strana 14



Začátkem školního roku se chopili vedení vlčácké
schůzky Peťan, Honza a Flipy a středeční skautské
schůzky si vzal na starost Lucián, Martin a Pája. Po pár
setkáních na Vyšehradě a střediskové brigádě jsme byli
opět nuceni vrátit se k oddílovému Discord severu. Kromě
Minecraftu jsme rozběhli týdenní výzvy, které všichni sdíleli
videm či fotkou a odborky, které se dají plnit ve volném
čase. V prosinci jsme pak měli možnost sejít se na
Vyšehradě a popřát si veselé Vánoce.
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Oddíl Veneta
Zcela natěšeni jsme se vrhli do nového roku 2020 a

společně s dalšími oddíly střediska jsme se zúčastnili
střediskových Vyzvědačů na Vyšehradě a o týden později
jsme vyrazili na 51. zimní přechod Brd. V únoru jsme se
podívali v rámci výpravy do Litoměřic a navštívili nedalekou
Terezínskou pevnost. To byla poslední víkendová výprava
tohoto roku, protože od této chvíle začal oddílový život být
pod vlivem protiepidemických opatřeních. Dne 11. března
byla zakázána prezenční skautská činnost a my přemýšleli,
jak s kluky udržet kontakt i během této karantény. Nakonec
jsme založili Discord server, kde začaly probíhat nejprve
skautské online schůzky. Když jsme zjistili, jak v online
režimu pracovat, zapojili jsme i vlčata do online světa.
Během schůzek jsme hráli různé hry, řešili rébusy, povídali
si, přednášeli o různých zajímavých tématech dokonce
jsme si zkusili i jednoduché papírové skládačky.

S přicházejícím rozvolňováním s nástupem léta jsme
se mohli znovu setkat prezenčně. Této příležitosti jsme
využili a uspořádali jsme jednodenní výpravu do údolí
Divoké Šárky v Praze. Na výpravě jsme si hlavně povídali,
protože jsme se dlouho neviděli, ale také jsme si zahráli
několik her a připomněli si některé výpravy z roku 2019. Na
konci výpravy jsme klukům představili téma letošního
tábora v podobě zašifrované hádanky. Tomu, jak byl
uplynulý rok výjimečný svědčí i fakt, že jsme po několika
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letech nedodrželi červencový termín tábora, zejména kvůli
posunutí různých školních povinností vedoucích, a na tábor
vyrazili v srpnu. Tábořili jsme znovu v Bratřicích a tématem
celotáborové hry byla trilogie J. R. R. Tolkiena Pán Prstenů.
Znovu jsme rozjeli celotáborovku v plné parádě, kostýmy,
scénky a etapy. Z tábora si kluci odnesli spoustu vzpomínek
na velkolepé bitvy, stavění různých vylepšení tábora (fitko,
indiánský tenis), výlety a bohužel i na velkou nepřízeň
počasí na jeho začátku, která si vyžádala pár nemocných
s virózou, kteří museli na chvilku odjet domů. (Nebojte,
Covid to nebyl) Po prázdninách jsme se znovu sešli až
v říjnu na zahajovací oddílové schůzce na Vyšehradě, kde
jsme si představili celoroční hru na Asterixe a Obelixe a pak
ještě jednou, než znovu do hry přišla protiepidemická
opatření. Znovu jsme se tedy přesunuli do online režimu a
scházeli se alespoň na Discordu z pohodlí domova. Konce
roku nám přinesl ještě jedno mírné uvolnění v prosinci a
toho jsme využili k uspořádání dvou venkovních
prezenčních schůzek na Vyšehradě, kde jsme si prošli
Vyšehradské památky a popřáli si hezké Vánoce. Uplynulý
rok s sebou přinesl spoustu komplikací, kterými jsme se
nenechali zaskočit a snažili se udržet oddílový život na
uzdě alespoň z povzdálí. Nezbývá než doufat, že
následující rok nákaze zamává a my se budeme moci
normálně scházet na prezenčních schůzkách a jezdit na
výpravy a tábor, tak jak jsme byli zvyklí.
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Kmen OS

Ač se zdá, že v řadách oddílu s nejvyšším věkovým
průměrem se toho každým rokem nic moc výrazného
neděje, rok 2020 zaznamenal hned v začátku roku bohužel
velmi smutnou událost.

 

Bylo to úmrtí jednoho ze zakládajících členů střediska
Platan, br. Vladimíra Pechara – Pluta, který zemřel ve
čtvrtek 9. ledna 2020 ve věku 88 let. Pluto nestál jen u
zrodu Platanu v roce 1968, ale byl také uznávaným a velice
plodným výtvarníkem a za svůj život vytvořil nespočet
skautských znaků, vlajek, log, pamětních listů, plastik,
medailí a podobně. 
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Díky za Tvou službu a vše co jsi ve svém životě pro
Platan i pro ostatní vykonal!

Pro rok 2020 jsme stejně jako v loňském roce
registrovali celkem 5 řádných členů, jednoho hostujícího a
tři čestné členy.

Během roku jsme se podobně jako všichni skauti
potýkali s pandemickou situací, takže i naše činnost byla
poměrně dost omezená. Oldskauti částečně působí u
94. oddílu Plšíků, částečně se podílejí na střediskovém
provozu a střediskových akcích. 

V rámci rozvolnění situace kolem léta se nám v červnu
podařilo absolvovat víkendový vandr po Vysočině, a to na
rozhraní okresů Pelhřimov a Jindřichův Hradec. Poněkud
deštivému počasí navzdory jsme si to však užili, a s díky
přijali možnost jednoho noclehu u skautů v Kamenici nad
Lipou. 

Přes léto se Adam s Robertem zapojili do Plšáckého
tábora v červenci, s dalšími bývalými členy strávili v srpnu
společný víkend se svými rodinami a někteří z nás se
rovněž aktivně podíleli na velké střediskové podzimní
brigádě spojené s natíráním a opravou podsad, nicméně
tím jsme bohužel s aktivitami skončili. Od konce září jsme
však stejně jako všichni byli zavření doma, až na
individuální rodinné výlety.. 

Doufáme, že rok 2021 přinese díky očkování naději na
postupný návrat k normálnějšímu životu. Držme si tedy
palce přátelé. 
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Hospodaření

Rok nesoucí se ze své převážné části v pandemickém
režimu jsme využili především k nákupu a renovaci
střediskového vybavení. Mohli jsme tak, stejně jako
v minulých letech, učinit především díky grantům Magistrátu
hl. m. Prahy, městské části Prahy 4 a Ministerstva školství,
mládeže a tělovýchovy, přerozdělované skrze Ústředí a
Pražskou radu Junáka.

Od členů střediska bylo celkem vybráno 300 190,- Kč,
tuto částko středisko využilo na vlastní provoz a provoz
oddílů. Díky pandemickým opatřením uskutečnily oddíly
střediska pouze menší počet výprav, a to na začátku roku
v průběhu ledna a února. Následně se uskutečnily tři
střediskové tábory v průběhu srpna a července a též
skautská voda 12. a 140. oddílu. Jediné uskutečněné
střediskové akce byly Vyzvědači (hra na poznávání historie
Vyšehradských pověstí) a zářijová brigáda zaměřená na
generální opravu podsadových stanů. Oddíly tak nevyužily
všechny peníze vybrané od členů na provoz oddílů a
střediska a na střediskové výjezdní radě se společně
vedení oddílů a střediska domluvilo na ponížení registrace
pro rok 2021. Finální podoba byla stanovena na plošném
ponížení o 1 000,- Kč v případě všech členů střediska
s výjimkou členů 94. oddílu, z důvodu již tak nízké velikosti
registrace 1 400,- Kč, činovníků, čestných členů střediska a
členů Svojsíkova oddílu. 

Dotační pomoc jsme obdrželi a využili v následující
výši: 
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Od Magistrátu hl. m. Prahy: celkem 374 245,- Kč
využitelných v termínu od 1.1.2020 do 30.4.2021. Byli jsme
díky tomu schopni zaktualizovat a doplnit inventář vybavení
a materiálu jak na roční provoz, tak tábory, uhradit provoz
kluboven či uhradit ubytování a cestovné na uskutečněné
akce mimo Prahu. 

Od Městské části Praha 4: 30 000,- Kč využitých na
nákup velkých táborových stanů typu Sahara a táborového
materiálu. 

Od Ministerstva školství mládeže a tělovýchovy:
45.469,- Kč na provoz a materiál pro celoroční práci
s dětmi.
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Vytvořil

Junák – český skaut,
středisko Platan Praha, z. s.
Viktorinova 1
140 00 Praha 4
platan.skauting.cz
stránky na facebooku

http://platan.skauting.cz
https://www.facebook.com/groups/154581127478

